
Díszdoktoravatás 
a Tudományegyetemen 

Két ú j díszdoktora van a 
József Attila Tudomány-
egyetemnek. A május 26-i 
ünnepi ülésen Szőkefalvi-
Nagy Béla és Sándorfy Ka-
mill professzorokat fogadták 
„Honoris causa" doktorrá. 
Dr. Csákány Béla rektor kö-
szöntötte az egybegyűlteket, 
köztük Székely Sándort, az 
MSZMP Szeged városi bi-
zottságának első t i tkárát , 
Sebe Jánost, a Csongrád 
Megyei Pártbizottság osz-
tályvezetőjét, Szabó G. Lász-
lót, a Megyei Tanács elnök-
helyettesét és Grassely Gyu-
lát, a SZAB elnökét. 

Először fordult elő az 
egyetem történetében, hogy 
sa já t tanárának adományo-
zott tiszteletbeli doktori cí-
met. Ezt a jelölt kivételes 
tudományos pályája és ered-
ményei indokolták. 

Dr. Szőkefalvi-Nagy Béla 
professzor — amint azt dr. 
Gécseg Ferenc egyetemi ta-
nár , a Természettudományi 
Kar dékánja elmondta — a 
ma élő magyar matemati-
kus gárda egyik nemzetkö-
zileg legismertebb és legte-
kintélyesebb képviselője, 
akinek fél évszázados tevé-
kenysége jelentős mértékben 
hozzájárult a magyar tudo-
mány, a magyar matemati-
ka, a magyar felsőoktatás, 
az egyetem, a Természettu-
dományi Kar és a Bolyai 
Intézet célkitűzéseinek, fel-
adatainak megvalósításához. 
Dr. Szőkefalvi-Nagy Béla 
professzor fél évszázadon 
keresztül vett részt a ma-
gyar felsőoktatás munká já -
ban, matemat ikatanárok és 
matematikus szakemberek 
ezreinek képzésében. Ki-
emelkedő szerepe volt a ma-
tematika több ága oktatá-
sának bevezetésében illetve 
kiépítésében (az ábrázoló és 
projektív geometriáktól a 
differenciálegyenletekig és a 
valószínűségszámításig). De 
legjelentősebb tevékenysége 
a függvénytan és a funkcio-
nálanalízis tárgyak oktatása. 
Valós függvénytani tanköny-
vét, amelyet több nyelvre 
lefordítottak, világszerte 
használták és használják 
még ma is. Tudományos ku-
tató tevékenysége számos 
matematikai tárgykörre ter-
jed ki. Alapvető eredmé-
nyekkel gazdagította a Fou-
rier-analízis és az approxi-
máció-elmélet klasszikus ma-
tematikai témaköröket. Szé-
les körű nemzetközi érdeklő-
dést kiváltott eredményeket 
é r t el a konvex geometriá-
ban is. Legnagyobb jelen-
tőségűek a funkcionál-ana-
lízisben végzett kutatásai, 
amelyeknek a lapján e szak-
terület klasszikus nagy egyé-
niségeként tar t ják számon 
világszerte. Több mint más-
félszáz dólgozat. valamint 
három monográfiája világ-
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szerte ismert és elismert, 
számtalanszor idézett doku-
mentumai tudományos tevé-
kenységének. Kiemelendő 
iskolateremtő tevékenysége, 
amely egy egész nemzetközi 
iskolát teremtet t ; számos 
szegedi, hazai és külföldi 
matematikus val lhat ja ma-
gát Szőkefalvi-Nagy Béla 
professzor taní tványának. 
Tudományos tevékenységét 
számos hazai és külföldi el-
ismerés követte, 1945-ben a 
Magyar Tudományos Aka-
démia levelező, 1956-ban pe-
dig rendes tagjává válasz-
tották, 1950-ben és 1953-ban 
Kossuth-díjban, 1978-ban 
pedig Állami dí jban része-
sült. A drezdai műszaki 
egyetem és a turkui egye-
tem tiszteletbeli doktora; 
1971-ben a Szovjet Tudomá-
nyos Akadémia külső tag-
jává, 1973-ban az í r Akadé-
mia, 1976-ban pedig a Finn 
Akadémia tiszteletbeli tag-
jává választották. 1980-ban 
a Szovjet Tudományos Aka-
démia legmagasabb tudomá-
nyos kitüntetésével, Lomo-
noszov-aranyéremmel tün-
tette ki. Az MTA Matema-
tikai és Fizikai Tudományok 
Osztálya Matematikai Bizott-
ságának 1953 óta elnöke; 
éveken át tagja volt a Tu-
dományos Minősítő Bizott-
ságnak, tagja, illetve elnöke 
volt a Művelődésügyi Mi-
nisztérium Matematikai 
Szakbizottságának. 1979— 
1985 között a Magyar Tu-
dományos Akadémia Elnök-
ségének tagja, 1970-től 1985-
ig a Szegedi Akadémiai Bi-
zottság elnöke. Tagja volt az 
Állami- és Kossuth-díjakat 
odaítélő kormánybizottság-
nak. 

Az életrajz ismertetése 
után az egyetem rektora va-
lamint a karok dékánja i 
kézfogásukkal doktorrá fo-
gadták Szőkefalvi profesz-
szort. s 

A másik jelölt pályáját 
szintén dr. Gécseg Ferenc 
ismertette. 

Sándorfy Kamill 1920. de-

cember 9-én született Bu-
dapesten. Kémia—fizika sza-
kos tanári oklevelet a Sze-
gedi Tudományegyetemen 
szerzett 1943-ban; ezt köve-
tően az Egyetemi Kémiai 
Intézetében Kiss Árpád pro-
fesszor mellett dolgozott, és 
1946-ban itt doktorált. 
Ugyanebben az évben a Bu-
dapesti Műszaki Egyetem 
Fizikai-Kémiai Intézetéhez 
került kutatóként, majd 
1947-től 1951-ig ösztöndíjas-
ként dolgozott a Párizsi 
Nemzeti Tudományos Kuta-
tóközpontban. Itt szerezte 
meg fizikai doktorátusát 
1949-ben, 1951-től a Kana-
dai Nemzeti Kutatási Ta-
nács „postdoctore fellow"-ja 
Ottawában, 1954-től a Mont-
reáli Egyetem kutatója, 
1956-ig „assistant professor", 
1956—59 között társprofesz-
szor, 1959 óta professzor. 

Sándorfy professzor világ-
szerte ismert és elismert tu-
dós, kiváló spektoszkópos és 
kvantumkémikus. 11 könyve 
és közel 200 publikációja 
jelent meg; öt élvonalbeli 
nemzetközi folyóirat szer-
kesztőbizottságának tagja. 
Számos kanadai és nemzet-
közi d í j és kitüntetés bir-
tokosa; a Kanadai Tudomá-
nyos Akadémia a Kvan-
tum Molekuláris Tudomány 
Nemzetközi Akadémiájának 
és a Művészetek, Tudomá-
nyok és Irodalom Európai 
Akadémiájának tagja. Hosz-
szú idő óta rendszeres kaD-
csolata van Egyetemünk Ál-
talános és Fizikai-Kémiai, 
valamint Elméleti Fizikai 
Tanszékén dolgozó elméleti 
szakemberekkel; széles körű 
szakmai tájékozottsága és 
segítőkészsége jelentősen 
hozzájárul a hasonló témák 
kidolgozásának eredményes-
ségéhez. 

Az avatás után a díszdok-
torok rövid beszédet mond-
tak, végül az énekkar kö-
szöntötte őket. Az ünnepség 
a Szózat hangjaival fejező-
dött be. 

M. T. 

Szil a si László: 

Növendék csataló kezdetleges 
visszaemlékezései és tanácsa 

Az AETAS AUREA EL-
LENSZERE (aranykor-kép-
zetek, aporpéterezés és mo-
hikanizmus a XX. század 
utolsó negyedének egyete-
mista köreiben Szegeden, 
különös tekintettel a meg-
szólíthatóság erényének ér-
tékvibrációjára) című szak-
irányú, elmélyülten elemző 
dolgozat természetesen meg-
írhatatlan. E kijelentéssel a 
beharangozott hatalmas, 
unalmas cím be is teljesí-
tette fe ladatá t : elmondta, 
miről nem érdemes beszél-
nünk. 

Felesleges lenne ugyanis 
adatokat gyűjteni ebben a 
témakörben. A Gyukity-Ta-
kács ütésváltás a Szegedi 
Egyetem hasábjain példásan 
definiálta ugyanis explicit 
formában a mohikanizmus, 
implicit formában a helyi 
aranykor-képzetek fogalmait, 

(TRACTATUS) 
társuk Esterházy Péter pe-
dig az aporpéterezésről szólt 
érdemben a Jelenkorban. E 
definíciók értelmében gon-
dolom világos, az adatgyűj-
tés azért lenne felesleges, 
mer t szegedi gondolkodá-
sunk, ill. legtöbbünk gon-
dolkodása a máskor, másutt 
jobb, könnyebb (volt, lesz) 
elvek körében mozog, avagy 
fetreng. 

Másrészt, ha esetleg meg 
is valósult volna egy ilyen 
irányú gyűjtés, tényeink ak-
kor is méltatlanok lennének 
bármiféle koncepció kidol-
gozására: ezen jelenségek 
ilyen nevekkel (egyébként 
szerintem másfélékkel: 
ugyanúgy) való illetése nem 
volna más, mint hízelgés, 
tisztelgő önértelmezés. 

Emellett, remélem világos 
az is, hogy a téma másra 
nem, csupán önostorozásra 

lenne alkalmas, illetve egy 
jeremiási hangvételű ostoro-
zásra-lebunkózásra, amely 
szituáció pedig népet és pró-
fétát követelne meg. Ezen 
jellemzőkkel pedig nem ren-
delkezünk. Ami természete-
sen annak jele csupán, hogy 
korántsem érzem magam 
Jeremiásnak. (Mohikaniz-
mus-apropó: régen ez nem 
így volt.) 

Egyszóval nem érzem úgy 
magam, mint Jeremiás. Ügy 
érzem magam, mint Hadik 
András. 

Az öregedő katona ugyan-
is állítólag azt mondta, hogy 
ő a fiatalságba öregedett be-
le: addig-addig volt ő a leg-
f iatalabb káplár, hadnagy, 
kapitány, tábornok — míg 
egy napon azon kapta ma-
gát, hogy 70 éves. (Az most 
legyen mellékes, hogy én 

(Folytatás a 5. oldalon) 
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Második Országos 
Pártértekezlet 

Az idei év (bizonyos nyu-
gati lapok szerint a világ-
háború utáni időszak) legje-
lentősebb magyar politika' 
eseménye zajlott le m á j u s 22. 
és 24. között. Budapesten az 
Építők Rózsa Ferenc úti 
székházában e hétvégén ülé-
sezett a Magyar Szocialista 
Munkáspárt Országos Érte-
kezlete. 1957. óta első ízben 
hívott össze a párt vezetése 
ilyen tanácskozást. A párt-
értekezlet két napirendi 
ponttal foglalkozott: a poli-
tikai intézményrendszer to-
vábbfejlesztésének elveivel, 
a szükséges reformok jelle-
gének meghatározásával, va-
lamint e változások szemé-
lyi feltételeinek megteremté-
sével. 

A küldöttek 108 tagú Köz-
ponti és 29 tagú Központi 
Ellenőrző Bizottságot válasz-
tottak. A KB-ban az újon-
nan megválasztott tagok ará-
nya 34%. Látványosan nőtt a 
fizikai dolgozók és a vezető 
értelmiségiek aránya. „Az ú j 
testületbe nem került be a 
régi 33 tagja, túlnyomórészt 
idős funkcionárius, gazdasá-
gi, intézményi vezető." — ír-
ta a Magyar Nemzet. A KB 
megválasztotta a pár t elnö-
kévé Kádár Jánost, főti tká-
rává pedig — miniszterelnö-
ki posztjának meghagyásá-
val — Grósz Károlyt. Tévé-
nyilatkozatában az ú j főti t-
kár elmondta, hogy két 

funkcióját nem lát ja össze-
egyeztethetetlennek, akadt 
már példa Magyarországon 
arra, hogy ugyanaz a sze-
mély volt a párt főt i tkára s 
a Minisztertanács elnöke. 
(1951—53 között Rákosi Má-
tyás, 1956—57 valamint 
1961—65 között pedig Kádár 
János, M. T.) Azt is exmonn-
ta, hogy amin t befejezi meg-
kezdett átalakítási program-
já t s megteremtődnek a sze-
mélyi feltételek, kormányel-
nöki tisztét á tadjá . 

Az újonnan megválasztott 
Politikai Bizottságnak (a ré-
gi 13-mal szemben) 11 tag-
ja van. korábbi tagjai közül 
öten (Gáspár Sándor. Hava-
si Ferenc, Lázár György, 
Németh Károly és Övári 
Miklós) a Központi Bizott-
ságba sem kerültek be, hár -
man pedig (Kádár János, 
Aczél György és Ma-
róthy László) tagjai ma-
radtak a KB-nak, de a PB-
be nem választották meg 
őket. Hat ú j tagia van a PB-
nek: Ivanyi Pál, Budapest 
tanácselnöke. Lukács Miklós 
és Németh Miklós a KB tit-
kárai, Nyers Rezső, a Köz-
gazdaságtudományi Intézet 
tudományos tanácsadója, 
Pozsgay Imre, a HNF főtit-
kára és Tatai Ilona, a Tau-
rus Gumiipari Vállalat ve-
zérigazgatója. Helyesebben 
Nyers nem ú j tag, hiszen 
1966—75 között tagja volt 
már e testületnek. Megtar-

totta tagságát Berecz János, 
Csehák Judit , Hámori Csaba, 
Grósz Károly és Szabó Ist-
ván. A PB legfiatalabb tag-
jai (Hámori Csaba és Né-
meth Miklós) 40 évesek, 
legidősebb tagja (Nyers Re-
zső) 65 éves. Eggyel csökkent 
a KB t i tkárainak száma. 
Mindkét testület jelentősen, 
mintegy 10 évvel megfiatalo-
dott. A leköszönő PB átlag-
életkora 62,6 év volt. az ú jé 
52,7 év. a korábbi t i tkársá-
gé 63,7 év, az ú j é 52,7 év. 
A saj tó mindenüt t kommen-
tálta a vezetőváltozásokat. A 
reformirányzat győzelméről 
beszél minden lap és hírügy-
nökség. Kiemelik, hogy visz-
szakerült a legfelső politikai 
vezetésbe két olyan elkötele-
zett reformer, mint Nyers 
Rezső (az egyetlen elméleti 
közgazdász a PB-ben") és 
Pozsgay Imre („a nagyobb 
demokrácia szókimondó el-
kötelezettje"). Grósz Károly 
mellett ke t te jükkel foglalko-
zott legtöbbet a nemzetközi 
saj tó. Az ú j főt i tkárt — a 
brit konzervatív Daily Tele-
graph „vasférf inek" keresz-
telte — bátor ú j í tónak tar t -
ják. akinek munká já t a 
nyíltság jellemzi. A küldöt-
tek közül néhányan tetszési 
indexet csináltak. Eszerint 
Pozsgay beszéde a ra t ta a 
legnagyobb sikert, alig ma-
radt el tőle Grósz Károly, a 
legkisebb tapsot pedig Gás-
pár Sándor kapta. 

„A KB-ban a megye 
tartósan al u I reprezentált" 

Beszélgetés Szilárd Jánossal 
Részt vett a tanácskozáson 

a megye képviseletében Szi-
lárd János, a SZOTE rek-
tora. Az alábbiakban szemé-
lyes benyomásairól, a zárt 
ülésen történtekről, s né-
hány „kulisszatitokról" kér-
deztük. 

— Rektor úr mit várt ön 
ettől a tanácskozástól és 
mennyi teljesült reményei-
ből? 

— A pártértekezlettől min-
denki legfőképpen azt várta, 
hogy eloszlatja a bizonyta-
lanságot, behozza azt a fázis-
késést, amelyben az utóbbi 
hónapokban voltunk. A ké-
sést úgy értem, hogy az ese-
mények, a közhangulat, a 
problémák jelentősen előbb-
re voltak, mint ezek formá-
lis szabályozottsága. Az em-
berek változásokat akar tak , 
s a tét az volt, hogy tud-e a 
párt határozott politikát ki-
dolgozni, mennyire lesznek 
egyértelműek a szervezeti és 
a személyi változások. A vi-
ta során sok kérdésben ki-
alakul t egy határozott, jelen-
tős többség által támogatott 
vélemény. Például az egy-
pártrendszer, a hatalom, a 
demokratizálás vagy a refor-
mok végigvitelének kérdé-
sében. Ennek a lapján a párt-
nak megvan a lehetősége, 
hogy élére álljon a cselek-
vésnek. Ilyen értelemben a 

pártértekezlet betöltötte fel-
adatát . 

— A dokumentumokat el-
olvashattuk, a felszólalások 
jó részét ismerjük, a szemé-
lyi döntések is nyilvánosság-
ra kerültek. Hogyan, milyen 
légkörben születtek ezek az 
eredmények? 

— Az értekezletet jó értel-
mű feszültség jellemezte. 
Mindenki t isztában volt az -
zal, hogy jelentős a tét, s az 
is világos volt a kezdetkor, 
hogy nem minden kérdés 
lefutott. Sem a személyi 
döntések, sem az, hogy mi-
lyen állásfoglalás születik. A 
pártértekezleten elhangzot-
tak és az egész légkör érez-
hetően befolyásolta a dönté-
seket. Az előzetesen megvi-
tatott. átdolgozott tervezetet 
a küldöttek rendelkezésére 
bocsátották, és megkérdezték, 
hányan akarunk hozzászólni. 
Ismert a szám, hogy mint-
egy 240-en, Csongrád me-
gyéből kb. 15-en jelentkez-
tek. Nyilvánvaló, hogy ennyi 
embert szóhoz engedni par t -
talan, sok esetben önmagát 
ismétlő „vitát" eredménye-
zett volna. (Ezzel nem mon-
dom azt. hogy nem voltak 
olyan hozzászólások, amelye-
kért kár, hogy nem hangzot-
tak el.) Ezért kérték. ho$y 
mindenki a d j a be írásban a 

hozzászólását. Pozitív, újsze-
rű mozzanata volt a pár té r -
tekezletnek, hogy vasárnap 
délelőtt az állásfoglalás nem 
úgy jött létre, hogy a javas-
latok hasznosításával vala-
melyik testületet bízták meg, 
hanem a szerkesztőbizottság 
a tervezetbe sok mindent be -
lefogalmazott. Ezt megkap-
tuk. s mintegy háromnegyed 
órás tanulmányozási lehatö-
ség után kellett véleményt 
mondani róla. Ezután meg-
kérdezték, van-e valakinek 
kérdése, kiegészítése. Kb. 12-
en jelentkeztünk, s ekkor 
mindenki szót kapott. Ezek 
u tán megint nem az történt, 
hogy „köszönjük szépen, 
majd bedolgozzuk!". Meg-
kérdezték, hogy a szerkesz-
tőbizottság kér -e szünetet, ők 
kértek, s kaptak kb. 25 per-
cet, utána pedig Berecz J á -
nos a bizottság elnöke tétele-
sen válaszolt a felvetésekre. 
Megkérdezték, hogy a hoz-
zászólók el fogadják-e a vá -
laszt. Így értem, hogy az ál-
lásfoglalás kollektív munka 
volt. 

— Ki vezette e napirendi 
pont tárgyalását? 

— Hámori Csaba elnökölt. 
— Ügy tudom professzor 

úr is tett néhány javaslatot. 
— Négy konkrét javasla-

(Folytatás a 3. oldalon.) 


